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 اهم موارد طرح شده:
 

 :، رئیس کمیسیون مدیریت واردات و بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی خراسان رضوی«سعید بامشکی»

ای از سوی بانک مرکزی صادر شد که بر مبنای آن همه واردکنندگان شامل روزهای پایانی سال گذشته و در اسفندماه ابلاغیهدر 

اند، باید ظرف مدت دو تومانی کالایی وارد کرده 0144یا  10544با ارز  1041و  1041های تولیدکنندگان و تاجران که در سال

بایستی یا از سازمان حمایت از مصرف کننده و یا وزارت مربوطه در خصوص قیمت اجناس خود  ماه تعیین تکلیف نمایند؛ در واقع

 .تاییدیه اخذ نمایند

ها در این زمینه با ذکر این نکته که زیر این بخشنامه ابهامات زیادی برای واردکنندگان و حتی برخی از مسئولین دارد؛ بانک

درصد حساب واردکنندگان هستند تا تعیین تکلیف در  55که موظف به مسدودسازی کنند مجموعه بانک مرکزی هستیم، اعلام می

بری برای بررسی قطعات مختلف های واردکننده کار زمانالتفاوت نرخ ارز صورت پذیرد. از سوی دیگر، شرکتخصوص اخذ مابه

این مهلت در روزهای آتی به اتمام خواهد یک کالا با نرخ ارزهای مختلف دارند و فرصت دو ماهه برای این منظور، محدود است. 

 .افتدداند بعد از آن چه اتفاقی میرسید و کسی نمی

ایم، ابهام نخست این است که برخی ایم را به اداره کل صمت ارائه نمودهابهاماتی که در خصوص این بخشنامه جمع آوری کرده

رای فروش وجود نداشته است. ابهام دوم اینکه هیچ سازوکاری برای تومان وارد شده است، نرخ مصوبی ب 10544کالاهایی که با ارز 

هاست؛ سازمان بررسی اسناد فروش کالاهایی که فاقد نرخ مصوب هستند، وجود ندارد تا بدانیم چه اسنادی مورد پذیرش دستگاه

 کننده باید تاییدیه نهایی در این زمینه را بدهد یا وزارتخانه مربوطه؟حمایت از مصرف

شوند، کار ها و واردکنندگان به سازمان تعزیرات معرفی میروزه برای این مهم و اینکه بعد از پایان مهلت، شرکت 04تعیین مهلت 

ای نیست. در این میان، تکلیف واحدهای تولیدی که ماشین آلات خط تولید را با آن نرخ ارز وارد کرده و منتظر تکمیل پسندیده

ها با نرخ فوق وارد شده با چه سازوکاری قیمت تمام ند، چیست؟ واحدهای تولیدی که مواد اولیه آنهای تولیدی هستدیگر بخش

شده کالای خود را به اثبات برسانند و نکته دیگر اینکه، با توجه به اینکه نرخ ارز در کشور ما همیشه افزایشی است، چه تضمینی 

 برای ارز نیمایی رخ ندهد؟التفاوت وجود دارد که مشابه این اتفاق و اخذ مابه

ضروری است اعضا کمیسیون نظرات و پیشنهادات خود را با ما در میان بگذارند تا بتوانیم از طریق اتاق بازرگانی و ارتباط با 

 .ها رفع این مشکلات را پیگیری کنیمسازمان

 

 :، عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی مشهد«محمدحسین روشنک»

تواند موضوع را اگر کسی برای تولیدات کارخانه وارداتی انجام داده بوده، جای نگرانی نیست و با ارائه اسناد و رسیدهای آن، می 

التفاوت نرخ ارز، براساس تولید اند، محاسبه مابهاثبات نماید. واحدهای تولیدی نیز که برای مواد اولیه کالای خود ارز دریافت کرده

 دستورکار جلسه:
 1041ارائه گزارش عملکرد کمیسیون در سال  .1

 دریافت نظرات و پیشنهادات اعضای کمیسیون در خصوص راهبرد کمیسیون در سال جاری .1

بانک مرکزی در خصوص اخذ  13/11/1041مورخ  315514/1041بررسی مشکلات متاثر از بخشنامه شماره  .3

 التفاوت نرخ ارز ترجیحی و آزاد صاحبان کالاما به
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اند، اگر فاکتور آن صادر شده و در دفتر ثبت شده پذیرد. واردکنندگانی هم که کالا را برای فروش وارد کردهورت مینهایی آنها ص

 .باشد، مشکلی نخواهند داشت. در مجموع، اگر فردی در این خصوص مسیر را به درستی طی کرده باشد، به چالش نخواهد خورد

 صحیح ارزی مدیریت گونه این نیست، مناسب ما نظر از نرخ ارز، پس از دو سال،  التفاوتاقدام برای محاسبه و اخذ این مابه

 .نیست. با این حال، باید به این قانون عمل کرد و فعالان اقتصادی باید بدانند که در مقابل مردم مسئولند

تومانی وجود ندارد و  01444و  10544بانک مرکزی به صورت رسمی اعلام کرد در چرخه اقتصاد، کالایی متاثر از ارز بیش از 

هیچ کالایی در دو سال گذشته با ارز آزاد وارد ایران نشده است. در واقع، واردات با ارز آزاد ممنوع بوده است؛ مگر اینکه قاچاق 

خواهند بخرند، مبنای فروش آن، ارز آزاد و نرخ این است که چرا وقتی مردم کالایی را در بازار می صورت گرفته باشد. حال سوال

 .بینی گردد تا مردم بیش از این متضرر نشوندشود؟ باید راه حلی برای این مشکل پیشروز اعلام می

هایت نتیجه آن به نفع مصرف کننده باشد؛ اما اگر شود تا در ندر هر سال میلیاردها دلار سوبسید ارزی و سوختی در کشور ارائه می

منافع حاصل از این سوبسیدها تنها برای افرادی خاص باشد، مسیر به درستی طی نشده است؛ زیرا امتیازها فقط مخصوص یک 

 .گروه خاص نیست

شود؛ ورت کشوری توزیع میها اختیارات کاملی در اعطای تسهیلات ندارند و این تسهیلات به صدر خصوص سایر منابع هم بانک

 ها حمایت از تولید است.ماند وگرنه وظیفه بانکنمی های اقتصادی باقیلذا منابع چندانی برای اختصاص به بنگاه

 

 د:، نایب رئیس کمیسیون مدیریت واردات و بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی مشه«مرتضی قندچی»

ما نیز با کلیات این موضوع  گفت:ا اشاره به جلسه اضطراری کمیسیون واردات اتاق ایران به منظور بررسی بخشنامه بانک مرکزی ب

موافق هستیم که به ارزی که اخذ شده، باید رسیدگی گردد. مطالبات هم در این زمینه به حق است و باید حسابرسی شود؛ اما اقدام 

 .ها پرداخته شدی دارای چند نکته است که در جلسه کمیسیون واردات اتاق ایران به آنو بخشنامه اخیر بانک مرکز

یکی از موضوعات این است که به چه دلیل با این میزان تاخیر به این زمینه ورود شده است. همچنین ایرادات حقوقی نیز به این 

ثنا نیز از دیگر مواردی است که در خصوص بخشنامه بخشنامه گرفته شد. گذشت زمان، نبود قیمت مصوب و برخی کالاهای است

 .باشدبانک مرکزی مطرح می

در آن جلسه برخی از فعالان اقتصادی هم نظرات مختلفی در این خصوص مطرح نمودند که در نهایت موضوع اعلام نظر و مخالفت 

های مرتبط و اتاق )از طرف تشکل با این بخشنامه به صورت شخصی )از طرف واحدهای درگیر با موضوع( و به صورت جمعی

های استانی( با شکایت به دیوان عدالت اداری و نمایندگان مجلس و شورای نگهبان قابل پیگیری است و باید به صورت ایران و اتاق

 .جدی و فوری مکاتبات با مشورت واحد حقوقی اتاق ایران، در خصوص تمدید مدت و ابطال بخشنامه صورت پذیرد

موضوع ارزی بوده و بخشنامه از اهمیت بالایی برخوردار بوده و ممکن است در صورت عدم اقدام در این زمینه، با به هر حال 

 .رو شویمها روبهدرصد از حساب واردکنندگان توسط بانک 55مسدود شدن 

 

بازرگانی خراسان ، رئیس کمیته ارزی و اجرایی کمیسیون مدیریت واردات و بازرگانی داخلی اتاق «نیاعلیرضا گرجی»

 :رضوی

در حال حاضر اطلاع دقیقی از جزئیات و چگونگی اجرای این بخشنامه در دست نیست و سوالات زیادی در این خصوص وجود 

دهد این تصمیم برای بانک مرکزی اهمیت صادر شده است که نشان می 1041دارد. در واقع این ابلاغیه در روزهای پایانی سال 

 .ر مقابل، دردسرهای زیادی نیز ایجاد کرده استزیادی داشته ولی د
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ها نیز اختلاف نظرهایی برای نحوه اقدام در این زمینه دارند و شرایط در این خصوص شفاف و مشخص نیست. این سوال نیز بانک

در همان  آید که چرا بعد از گذشت مدت زمان نسبتا طولانی بانک مرکزی اقدام به صدور این بخشنامه کرده است وپیش می

موعد پرداخت ارز با متخلفین برخوردی صورت نپذیرفته است. واقعیت این است که امروز به اثبات رساندن نرخ فروش مواد اولیه 

های فراوانی همراه است و های ذیربط باشد، با چالشو محصولات و حتی ماشین آلات وارد شده به طوری که مورد تایید سازمان

نده بسیار سخت خواهد بود و ممکن است واردکنندگان را دچار ضرر و زیان هنگفتی نماید. بایستی در نظر اثبات آن برای واردکن

ها ممکن است در آینده، تامین کالاهای اساسی را نیز شود و این قبیل بخشنامهداشت که این نرخ ارز به کالاهای اساسی پرداخت می

 .رو کندبا چالش روبه

شود و ماه پرداخت نمی 0تومانی معمولا ظرف مدت کمتر از  28500در این زمینه این است که ارز یکی دیگر از نکات مطرح 

اغلب واردکنندگان باید در گام نخست به نرخ ارز آزاد یا با استفاده از اعتبار خود در خارج از کشور، کالا را خریداری و وارد کنند 

آنان اختصاص یابد. در این شرایط، واردکننده عملا دو بار بایستی مبلغ خرید تومانی به  10544تا بعد از مدت زمان طولانی ارز 

شود و هیچ سازمان کالا را پرداخت کند. یکبار به فروشنده و بار دوم به بانک مرکزی که این موجب افزایش هزینه های واردات می

 .مسئولی به آن توجهی ندارد
 

 :و بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی خراسان رضوی ، عضو کمیسیون مدیریت واردات«محمد نجاریان»

در بخشی از این نشست از عدم پاسخگویی سازمان حمایت از مصرف کنندگان در این حوزه سخن گفت و اذعان کرد: پس از  

، اعلام شد برای کالای ما نرخ مصوب وجود ندارد و به طور کتبی هم در این خصوص مراجعه به سازمان حمایت از مصرف کنندگان

پاسخی ارائه نگردید. در صورتی که سازمان حمایت از مصرف کنندگان، پاسخی در این زمینه ارائه ندهد، به معنای عدم هماهنگی 

 .ری کننددانند از چه طریقی موضوع را پیگیهاست و فعالان اقتصادی نمیبین سازمان
 

 کاظمی، نماینده اداره کل صمت نیز در این جلسه خاطرنشان کرد: قرار شده است مکاتباتی با سازمان حمایت از مصرف کنندگان

داشته باشیم تا مشخص شود این سازمان چه نقشی در اجرای بخشنامه بانک مرکزی خواهد داشت؛ اما در حال حاضر دستورالعمل 

مورد  14اند و بر این اساس، خاصی برای پیگیری بخشنامه به ما ابلاغ نشده است. برخی واحدها برای اجرای بخشنامه اقدام کرده

 .ها نیز هنوز اقدامی صورت نخواهد گرفتایم و منتظر پاسخگویی آنان هستیم؛ ولی از سوی بانکمکاتبه با سازمان حمایت داشته 

 

 ، دبیر کمیسیون مدیریت واردات و بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی خراسان رضوی:«مهلا بهرام زاده»

هشت جلسه در سال گذشته برگزار  پرداخت و گفت: 1041ارائه گزارشی از اقدامات صورت گرفته از سوی این کمیسیون در سال 

های کمیسیون نیز اقداماتی صورت گرفت که یکی از اقدامات، بررسی سازوکارهای مناسب جهت شد و بر اساس اهداف و برنامه

 .های دخیل در فرآیند واردات برگزار گردیدتسهیل واردات بود و به همین منظور جلساتی با مدیران سازمان

های گمرکی و بررسی المللی و تعرفههای بینها، مشکلات حمل و نقلی، مسائل موجود در امر پرداختیمهای ناشی از تحرچالش

های موجود از جمله موضوعاتی بود فرآیند واردات استان، ارائه راهکارها و پیشنهادات مناسب جهت اصلاح قوانین و مقررات و رویه

 .که کمیسیون به آنها پرداخت

ای رسیدن به اهداف ذیل این کمیسیون تاسیس شد، به مهم ترین اقدامات صورت گرفته در کمیته ها پرداخت و هایی نیز برکمیته 

های فعالان اقتصادی مرتبط با حوزه واردات و بازرگانی داخلی و بررسی مشکلات حوزه تلاش برای ارتقاء دانش و مهارت :افزود

 .اسب از دیگر اهدافی بود که در سال گذشته پیگیری شدبازرگانی داخلی و ارائه راهکارها و پیشنهادات من



 

 

 مدیریت واردات و بازرگانی داخلی کمیسیون هصورتجلس

 CO-F04-02: مدرک کد مشترک                           فوق العاده                                  عادی 

 5 از   4صفحه 
 1جناب آقای سعید بامشکی     دبیر جلسه :   خانم مهلا بهرام زاده      محل جلسه: ساختمان شماره   رییس جلسه:

 19:32  ساعت خاتمه:    11:22  :ساعت شروع        11/21/1423  تاریخ برگزاری:       9 شماره جلسه: 
 

 
 

تبیین مدیریت پیشرو و »طرح مطالعاتی  دستاوردهای خوبی داشت، 1041کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی مشهد در سال 

کالا بدون کد  ذیل کمیسیون در حال انجام است. موضوع ترخیص« ها، راهکارها و آینده نگریجامع واردات کالا، پایش چالش

وگوی دولت و بخش خصوصی با حضور ریاست بانک مرکزی طرح رهگیری بانک و پذیرش کد ساتای اعتباری نیز در شورای گفت

 .و تصویب شد

تشکیل کمیته مشترک بین اداره کل استاندارد و کمیسیون مدیریت واردات جهت بررسی علت طولانی شدن فرایند تایید کالاهای 

وگو دولت و بخش خصوصی در ره کل استاندارد، طرح و اخذ مصوبه یکصد و سیزدهمین نشست شورای گفتوارداتی در ادا

درصد از ارزش سیف کالا توسط سازمان جمع آوری و فروش اموال  1.5خصوص درخواست کمیسیون مبنی بر ضرورت اصلاح اخذ 

ح ضرورت پذیرش نمونه برداری و آزمایشات اداره کل تملیکی در هنگام ابطال اظهار نامه و اعاده کالای متروکه و نیز، طر

استاندارد در محموله وارداتی و تسری استاندارها به همان نوع کالا در ورود محصولات در مراحل بعد محصولات صنعتی، از دیگر 

 .ها ادامه خواهد داشتاقدامات و دستاوردهای کمیسیون در سال گذشته بود که پیگیری آن

 

 :مصوبات جلسه 

اقدامات  شرح مصوبه کاردستور  ردیف

 مرتبط

 مهلت اقدام

1 5 

مقرر گردید پیشنهادات کمیسیون در خصوص دستورالعمل بانک 

بندی و به جمع )که در جلسه مورد بررسی قرار گرفت( مرکزی

  دبیرخانه شورای گفتگو منعکس گردد.

بررسی اولیه در 

کمیته ارزی و 

 اجرایی

 دو هفته

  

 

 :لیست حاضرین 

 

 سمت  نام خانوادگی نام ردیف

 معین کمیسیون روشنک محمد حسین 1

 رییس کمیسیون بامشکی سعید 2

 نایب رییس قندچی مرتضی 3

 دبیر کمیسیون بهرام زاده مهلا 4

 رئیس اداره صادرات و واردات اداره کل استاندارد لگزیان ابوالحسن 5

 جانشین معاون فنی اداره کل گمرک اسماعیلی مرتضی 6

 عضو کمیسیون اسدزاده ساسان 7

 عضو کمیسیون یدیتمج امیر  8

 عضو کمیسیون دبیریان امیرحسین  9

 عضو کمیسیون دهستانی آذر  11

 عضو کمیسیون رضایی محمد 11

 عضو کمیسیون عرفانیان محجوب رضا 12

 عضو کمیسیون فیصل محمد  13

 عضو کمیسیون نیاگرجی علیرضا 14

 )سارا عصمتی( عضو کمیسیون صفازادهمرویان  محمد  15

 عضو کمیسیون مسجدی محسن  16



 

 

 مدیریت واردات و بازرگانی داخلی کمیسیون هصورتجلس

 CO-F04-02: مدرک کد مشترک                           فوق العاده                                  عادی 

 5 از   5صفحه 
 1جناب آقای سعید بامشکی     دبیر جلسه :   خانم مهلا بهرام زاده      محل جلسه: ساختمان شماره   رییس جلسه:

 19:32  ساعت خاتمه:    11:22  :ساعت شروع        11/21/1423  تاریخ برگزاری:       9 شماره جلسه: 
 

 
 

 )عماد حیدری( عضو کمیسیون مقدم حسین  17

 عضو کمیسیون نجاریان محمد  18

 مدیرعامل شرکت رسام باقری  19

 کارشناس مسئول بازرگانی خارجی کاظمی سعید 21

 مشاور شرکت آرادکار حیدریان قاسم  21

 مدیرعامل شرکت دلفین طلایی غفاریان حسینی هادی 22

 مدیرعامل شرکت کیمیا تجارت کیمیایی راد مهدی 23

 مسئول بازرگانی شرکت رینگ سازی حسینی مرجان 24

 نایب رئیس پلاستیک فرناز مشهد ابراهیمی امیررضا 25

 مدیر عامل آوین تجارت ایرانیان سبحانی حسین 26

 مدیره طلا و جواهرعضو هیات  سالم دوست رضا 27

 

 

 


